
DISCURSUL CANDIDATULUI  PDCM ANATOL USATÎI 

Bună ziua, stimați reprezentanți ai presei, Bună ziua,  Stimați locuitori ai municipiului Chișinău,  

Sunt Anatol Usatîi, și astăzi mă prezint în calitate de potențial candidat la funcția de Primar General al 

municipiului Chișinău.  

Înainte de a vă expune succint planurile și ideile mele, vreau să subliniez că am ajuns aici susținut de o 

echipă dedicată, de colegii mei și de către susținătorii noștri, locuitorii capitalei. Încrederea voastră este 

o responsabilitate pe care o iau foarte serios. 

Am o experiență de lucru de mai mult de 20 de ani, ınclusıv  în serviciul public.  

Am avut privilegiul de a activa în mai multe funcții de stat importante. Cele mai relevante realizări fiind:  

1. Manager de PROIECT dın cadrul programului Millenium Challenge Corporation – Corporația 

Provocările Mileniului. Am condus implementarea proiectului de reabilitarea drumurilor din cadrul 

programului COMPACT (costul aproximativ 100 mln de dolari SUA). Acest proiect a inclus  reabilitarea 

tronsonului de drum Sărăteni – Soroca cu o lungimea de cca. 100 km, construcția și reabilitarea 

podurilor, lucrări de amenajare in localități (trotuare, iluminat stradal etc). Toată presa cunoaște acest 

proiect.  

2. Viceministru responsabil de domeniul dezvoltării regionale.  

La Ministerul Dezvoltării Regionale și Construcțiilor am fost responsabil pentru elaborarea și executarea 

proiectelor de importanța regională în domeniile: aprovizionare cu apă și canalizare pe toată țara, 

managementul deșeurilor solide, infrastructura drumurilor regionale și locale, eficiența energetică (școli, 

grădinițe, iluminat stradal în localități),  infrastructura de afaceri (parcuri industriale, ZELurı, pieţe 

agricole). 

3. Secretar de Stat la Ministerul Economiei și Infrastructurii 

Am fost responsabil de domeniul  construcțiilor, urbanism și locuințe pe toată țara. Am participat la 

elaborarea și promovarea politicilor din domeniile vizate, inclusiv Legea Condominiumului, Codul 

Urbanismului și Construcțiilor și legislația tehnică. Am condus elaborarea și implementarea programului 

național DRUMURI BUNE, prin care au fost reparate sute de kilometri de  drumuri și străzi în toate 

primăriile din ţara. Inclusiv strada Albișoara din orașul CHIȘINĂU.  

 

Treptat trecând prin viața mea profesională toate treptele ierarhice, știu să fac față în echipe mari și 

sunt capabil să realizez activității multidisciplinare și multidimensionale.  Această experiență mi-a permis 

să înțeleg în profunzime nevoile și provocările pe care le avem și să dezvolt soluții practice pentru 

acestea. 

Consider că sunt cel potrivit potențial candidat pentru o capitală, precum este CHIȘINĂU! Aveți 

încredere, dragi chișinăuieni, în oameni practicieni.  

Am o viziune clară pentru ca municipiul Chișinău să ia un avânt spre o dezvoltare masivă, structurată și 

imediată! 



Aceste inițiative pe care le voi impementa au scopul de a face orașul și suburbiile noastre mai prospere, 

mai sigure, mai accesibile și mai prietenoase. 

În calitate de potențial PRIMAR GENERAL, mă angajez să guvernez cu transparență, corectitudine, 

responsabilitate și participare civică. 

 Voi promova comunicarea deschisă și transparentă între administrația publică locală și cetățenii acestui 

oraș. 

Municipiul Chișinău are probleme unice, care afectează din păcate întreaga Țăra. Cu toate acestea, 

există unele preocupări concrete care trebuie abordate cu responsabilitate, dezvoltare strategică și 

durabilă.  

Eu mă angajez să lucrez la soluționarea următoarelor probleme:  

LIPSA PANIFICĂRII STRATEGICE 

Este vizibilă lipsa viziunii clare cum trebuie să arate și să funcționeze acest conglomerat de așezări 

umane în municipiul Chișinău. Această viziune urmează să fie transformată într-un șir de strategii și 

planuri elaborate conform abordărilor moderne și obligatoriu consultate cu locuitorii municipiului 

Chișinău.  

Planurile existente nu sunt dintre cele mai bune și pe a locuri învechite (ca exemplu PUG a fost aprobat 

în anul 2007). Mai mult ca atât, prevederile lor nu se respectă și pot fi ocolite pentru a satisface 

scopurile personale în detrimentul societății. Propun un sistem de monitorizare strictă a respectării 

acestor reguli inclusiv cu participarea societății civile și a publicului larg.  

SECTORUL REZIDENTIAL  SUFOCAT 

Cu problemele majore se confruntă și sectorul rezidențial. Dintr-o parte avem fondul vechi locativ, multe 

construcții care deja au depășit durată de viața proiectată, pe de altă parte avem micro-cartierele noi, 

construite fără infrastructura socială necesară și fără a lua în calcul capacitatea infrastructurii existente, 

de exemplu capacitatea străzilor de a absorbi traficul suplementar.   

Propun soluții clare de ameliorare a acestor situații.  

DEZVOLTAREA ECONOMICĂ A CAPITALEI 

NU trebuie să privim agenții economici numai ca plătitori de taxe.  

Este necesar suportul direct al mediului de afaceri, prin dezvoltarea infrastructurii de afaceri (ca 

exemplu zone industriale multifuncționale, hub-uri IT) susținute prin programe speciale de sprijinire 

directă a business-lui prin taxarea preferențiată sau suportul financiar direct.  

SUBURBIILE UITATE 

Integrarea corectă a  suburbiilor în viața social-economică a municipiului. În ultimii ani să atestă mai 

vizibil tendința de migrare a populației din zona orașului spre  suburbii. Este un proces inevitabil prin 

care trec majoritatea municipiilor/aglomerărilor urbane din țările dezvoltate în ultimul secol.  

Din păcate în municipiul Chișinău acest proces se desfășoară haotic, fără o viziune strategică. Noi avem 

această VIZIUNE! 



 

SISTEMUL DE ASISTENȚĂ SOCIALĂ ÎN MUNICIPIUL CHIȘINĂU ESTE SLAB DEZVOLTAT 

Cu regret, municipiul Chișinău nu are o viziune strategică nici cu privire la dezvoltarea domeniului de 

asistența socială. Propunem dezvoltarea și aprobarea unui Program municipal în domeniul asistenței 

sociale, care să asigure diversificarea serviciilor sociale conform necesităților populației și 

implementarea unor prestații sociale pentru persoanele în dificultate.  

 Intenționăm să implementăm un program de sprijin și pentru copii cu necesități speciale. Sunt familii 

care nu știu cum să ceară ajutor și nimeni nu-i aude.  

EDUCAȚIA DE CALITATE 

Știm soluțiile clare pentru ca în clasele din licee și grupele din grădinițe să nu fie a câte 40 de copii. O 

clasă aglomerată oferă un mediu stresant de învățare micuților.  

 

BAZA TEHNICO - MATERIALĂ A INSTITUȚIILOR MEDICALE MUNICIPALE ESTE SUBDEZVOLTATĂ  

Cu regret, în ultima perioadă Consiliul Municipal Chișinău nu a alocat suficiente mijloace financiare 

pentru consolidarea și îmbunătățirea condițiilor în instituțiile medicale spitalicești, iar puținii bani se 

direcționau ad-hoc și în baza unor criterii subiective.  

TOT ÎN ACEST DOMENIU există și criza personalului medical.  

Prpunem urgent să implementăm măsuri de îmbunătățire a bazei tehnico-materiale a instituțiilor 

medicale, de eficiență energetică a instituțiilor medicale municipale, implementarea programelor de 

asigurare cu spațiu locativ pentru tinerii specialiști, implementarea unor politici locale de plată a 

suportului salarial suplimentar pentru personalul medical. 

 

 

FLUIDIZAREA TRAFICULUI RUTIER, 

Nu este o problema în sine, dar mai de grabă o consecința la un șir de probleme cu care să confruntă 

orașul, cele mai importante fiind problema infrastructurii de transport din anii 90 care deja nu 

corespunde cerințelor de azi, sistemul de transport public subdezvoltat care provoacă utilizarea tot mai 

largă a transportului personal.  

Venim cu măsuri urgente de fluidizare a traficului prin implementarea sistemului de dirijare a traficului. 

Iar pentru termen mediu și lung obligatoriu trebuie să investim masiv in construcția drumurilor și 

intersecțiilor noi în capitală.  

Mă angajez să fiu un primar onest și integru. Voi lucra cu toate părțile implicate în mod transparent, 

corect și echitabil și voi pune interesele comunității noastre înaintea oricăror interese personale sau 

politice. 

 



Astăzi, vă solicit susținerea pentru a TRANSFORMA această viziune în REALITATE.  

 Vă îndemn să vă implicați în procesul democratic și să sprijiniți echipa noastră, ECHIPA PARTIDULUI 

DEZVOLTĂRII ȘI CONSOLIDĂRII MOLDOVEI. 

 Eu și echipa mea de consilieri suntem gata de MÂINE să începem lucrul în beneficiul fiecărui 

chișinăuian! 

Împreună putem să creăm un viitor mai fericit la noi Acasă.  ÎMPREUNĂ PENTRU ȚARĂ!  

Împreună pentru Chișinău! 


